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ظریف : سفرا  باید 
در خدمت اقتصاد مقاومتی باشند

محمد جواد ظریف گفت: توانسته ایم واقعیات توفیقات جمهوری 
اسلامی ایران در حوزه هسته ای را به دنیا بقبولانیم.

وزیر امور خارجه در ششمین روز هفته دولت و در بازگشت از سفر مسکو 
در برنامه ای رادیویی در خصوص مهمترین دستاوردهای وزارتخانه متبوعش 
گفت : مهمترین کاری که در مدت حضور در وزارت خارجه توانستیم انجام 
دهیم تغییر فضای بین المللی و روند روبه افزایش ایران هراسی و اسلام هراسی 
بوده که به عنوان یک طرح منسجم توسط بدخواهان در جهان علیه این کشور 
و مردم شکل گرفته بود که توانستیم تا حد قابل توجهی آن را کمرنگ کنیم.
وزیر امور خارجه کشورمان در خصوص دیگر دستاوردهای سیاست خارجی 
طی یک سال گذشته هم گفت : توجه بین المللی را نسبت به جمهوری اسلامی 
ایران و دس��تاوردهای جمهوری اسلامی ایران در حوزه فناوری جلب کردیم 
و توانستیم واقعیات توفیقات جمهوری اسلامی ایران در حوزه هسته ای را به 
دنیا بقبولانیم و امروز بحث ما نه در مورد اصل ادامه برنامه هس��ته ای ایران 

بلکه در مورد ابعادش در حال شکل گیری است.
رئیس دس��تگاه دیپلماس��ی کش��ور در پایان این گفت و گوی رادیویی 
خاطرنش��ان ک��رد : برنامه ریزی هایی کردیم که س��فارت های ما بتوانند در 

خدمت اقتصاد و معیشت و اقتصاد مقاومتی باشد.
وزیر خارجه فنلاند در ایران

»ارکی تیومیویا« وزیر خارجه فنلاند دیش��ب در پاسخ به دعوت همتای 
ایرانی خود و به منظور گفت وگو با مقامات کش��ورمان وارد تهران ش��د.وزیر 
خارج��ه فنلاند دهمین وزیر خارجه اروپایی اس��ت ک��ه از زمان آغاز فعالیت 

دولت یازدهم به تهران سفر می کند.
پایگاه اطلاع رسانی وزارت خارجه فنلاند نیز  اعلام کرد»ارکی تیو میویا« 
در این سفر با روحانی، رئیس جمهور ایران، لاریجانی، رئیس مجلس، هاشمی 
رفس��نجانی، رئیس تشخیص مصلحت نظام و ولایتی مشاور رهبر انقلاب در 
امور بین الملل گفت وگو خواهد کرد. گفتنی است وزرای امور خارجه دانمارک 

و اسلواکی نیز طی دو هفته آینده به تهران سفر می کنند.
محمدجواد ظریف نیز روز دوشنبه دهم شهریور)فردا( قرار است به بروکسل 
پایتخت بلژیک سفر و در آنجا نیز دیداری با کاترین اشتون مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا داشته باشد و درباره روند مذاکرات هسته ای به گفت وگو 

بپردازد و از آنجا نیز ظریف به لوکزامبورگ و سپس به رم سفر می کند
وزارت خارجه آذربایجان پرواز پهپاد اسرائیلی 
از خاک کشورش به سوی ایران را تکذیب کرد

سخنگوی وزارت خارجه آذربایجان پرواز پهپاد اسرائیلی از خاک 
کشورش به سوی ایران را تکذیب کرد.

المان عبداله یف سخنگوی وزارت خارجه جمهوری آذربایجان در مورد خبر 
برخی رسانه ها در رابطه با پرواز پهپاد »اسرائیل« که توسط ایران منهدم شد، 
از اراضی جمهوری آذربایجان اعلام کرد: »جمهوری آذربایجان اجازه نخواهد 
داد که کشورهای ثالث خللی در روابط این کشور با همسایگان وارد کنند. وی 
افزود: سیاس��ت حس��ن همجواری یکی از محورهای مهم سیاست جمهوری 
آذربایجان است و ما مناسبات خودمان را براساس این اصول برقرار می کنیم.
سخنگوی وزارت خارجه جمهوری آذربایجان با اشاره به اینکه جمهوری 
آذربایجان و ایران کشورهای همسایه هستند اظهار داشت: مناسبات این دو 
کشور متکی بر ریشه های تاریخی است و هیچ کشور ثالثی نمی تواند خللی در 
روابط جمهوری آذربایجان و همسایگانش وارد و باکو اجازه این کار را نخواهد 
داد. کش��ورهای ثالث نمی توانند توسط خرابکاری، همچنین توسط اطلاعات 
مختلف به این هدف خودشان برسند. به همین دلیل، نباید در این راستا تلاش 
کنند.« به گزارش فارس همچنین واقف درگاهلی مسئول بخش رسانه ای وزارت 
دفاع جمهوری آذربایجان در مصاحبه با س��ایت »ویرتوآل آذ.اورگ« در این 
خصوص اظهار داشت: »اخبار در مورد پرواز پهپاد »هرمس-450« از اراضی 
جمهوری آذربایجان، به دلیل ایجاد خرابکاری در روابط جمهوری آذربایجان 
با کش��ورهای همسایه منتشر شده و این نوع پهپادها در فهرست سلاح های 

نیروی های مسلح جمهوری آذربایجان وجود ندارد.
العربیه: حمله تل آویو به ایران 

با مرگ اسرائیل برابر است
 وب س�ایت شبکه العربیه وابس�ته به عربستان سعودی  نوشت: 
حمله نظامی علیه ایران نه تنها امنیت اس�رائیل بلکه آمریکا و دیگر 

قدرت های جهانی را به خطر می اندازد.
به گزارش فارس، »ش��بکه خبری العربیه« در پایگاه اینترنتی خود طی 
مطلبی نوشت: به چند دلیل اسرائیل قابلیت حمله را به تاسیسات هسته ای 
ایران ندارد.  العربیه نوشت: دلیل اول این است که سران اسرائیل به خوبی این 
واقعیت را می دانند که هرگونه حمله علیه تاسیسات هسته ای ایران باعث از 
بین رفتن آن ها نخواهد شد و تنها ممکن است برنامه اتمی ایران را برای مدتی 
به عقب اندازد.این مورد را برخی مقام های ارشد نظامی و امنیتی اسرائیل نیز 
عنوان داشته اند که حمله نظامی علیه تاسیسات هسته ای ایران بقای اسرائیل 
را به خطر خواهد افکند. بر اس��اس این گزارش، دومین عامل عدم موفقیت 
اسرائیل در حمله به تاسیسات هسته ای ایران این است که هر حمله ای باعث 
حضور بیشتر ایرانیان در حمایت از نظام و حق غنی سازی این کشور خواهد شد.

در ادامه این گزارش آمده اس��ت: دلیل سوم عدم موفقیت حمله نظامی 
اسرائیل این است که در صورت وقوع هر گونه حمله نظامی ایران از همکاری 
با جامعه جهانی صرف نظر خواهد کرد و از »ان پی تی« نیز خارج می شود. در 
نتیجه پیامدهای ناخواسته و عواقب منفی چنین حمله ای از سوی اسرائیل  این 
می باشد که ایران را مصمم به سرعت بخشیدن به برنامه های هسته ایش خواهد 
کرد. العربیه در ادامه نوشت: همان طور که آغاز جنگ و حمله ساده است اما 
پیش بینی سرانجام آن دشوار و غیر ممکن است و در صورت واکنش نظامی 
ایران،  تنها چند حمله کافی است تا جان بسیاری به خطر بیفتد. همچنین 
بهای نفت و بنزین در کشورهای غربی به شدت افزایش خواهد یافت. چنین 
نبردی نه تنها امنیت منطقه را به خطر خواهد افکند، بلکه امنیت اس��رائیل، 

آمریکا و دیگر قدرت های جهانی را به خطر می اندازد.
در انتهای این گزارش آمده اس��ت: در صورت واکنش نظامی ایران و به 
خطر افتادن امنیت جغرافیایی، سیاس��ی اس��رائیل، تل آویو بسیار محتاج به 
آمریکا خواهد بود و البته از س��وی دیگر سیاس��ت خارجی اوباما در این باره 
مشخص اس��ت. دولت این کشور از هرگونه رویارویی نظامی علیه جمهوری 

اسلامی ایران پرهیز می کند. 

بحث در »سلوک الهي« بود. تنها موجودي می تواند سالک الهي باشد که خلیفه 
خدا باشد؛ زیرا منظور از سلوک، رفتن از فرش به عرش است، رفتن از عالم طبیعت 
ب��ه ماوراء طبیعت اس��ت و این راه را قرآن کریم تبیی��ن کرد، از نظر وجود علمي در 
��لام( آمده است؛ ولي این راه بدون انسان رونده اي  بیانات عترت طاهرین )علیهم السَّ
ن��دارد. در ق��وس نزول، خدا این کار را کرد، یعني از صادر اوّل تا پایان هس��تي خدا 
آفرید. یک حقیقت گسترده است که مقاطع گوناگونش نام هاي مختلف دارد. این کار 
را خدا کرد، فیض خود را نازل کرد؛ خواه به صورت قرآن: إناّ انَزَلناهُ فيِ لیِلهَِ القَدر)1(؛ 
خ��واه ب��ه صورت حیوانات: انَزَلَ لکَُمْ مِنَ الانَعامِ ثمَانیَِهِ ازَواج)2(؛ خواه به صورت جماد: 
وَ انَزَلنَا الحَدیدِ فیِهِ بأَسٌ شَ��دید)3( و مانند آن؛ که این انزال به معناي انزال اس��ت، به 
معناي خلق نیست؛ انزال همان تجلّي است، نه تجافي! یعني خداي سبحان بر اساس 
لهُُ إلا بقَِدَرٍ مَعلُوم)4(،  آیه س��وره حجر که فرمود:انِِْ مِنْ شِ��يءٍ إلا عِندَنا خَزائنُِه وَ مَا ننَُزِّ
همه این حقایق را از قُرب الهي تنزّل داد، از آن بارگاه آفرینش تا کارگاه خلقت تنزّل 

داد، قوس نزول را ترسیم کرد و آفرید. 
قوس صعود را راهنمایي کرد، ولي رونده مي خواهد و آن انسان است که فرمود: 
ی��ا أیهَُّا الانِس��انْ انِکََّ کادِحٌ إليَ رَبکَِّ کَدْحاً فَمُلاقیِ��هِ )5( . برخي  ها در بین این راه به 
حیات گیاهي بس��نده مي کنند، تغذیه و تنَمیه و تولید، محور کار آنهاست. برخي به 
حی��ات حیواني اکتفا مي کنند و به برخي از مس��ائل خانوادگي و عاطفي و مانند آن 
مي پردازند؛ حبّ جاه و مقام و امثال اینها که لعَِبٌ وَ لهَوٌ وَ زِینَت وَ تفَاخُرٌ وَ تکَاثرُ )6( و 
مانند آن. برخي ها هستند که این راه را تا پایان ادامه مي دهند، که فرمود: إليَ رَبکَِّ 
کَدْحاً فَمُلاقیِهِ. براي اینکه انس��ان این راه را به خوبي ادامه کند، باید بداند این راه از 
نظر علمی مشخص شد، از نظر عینی وجود خارجي ندارد؛ مگر به وسیله انسان! راه 
را قرآن مش��خص کرد، انبیاء مش��خص کردند؛ خود انبیاء و اولیاء و اهل بیت )علیهم 
��لام( راهیان این راهند. اگر انس��ان بخواهد این راه را طي کند، باید خود معماري  السَّ
سُول؛  کند، مهندسي کند و حرکت کند و هم وارد این قافله بشود که مَنْ  یطُِعِ اللهْ وَ الرَّ
این مضمون در بخش��ي از آیات س��وره مبارکه نساء است  وَ اوُلئِکَ مَعَ الذَِّینَ انَعَمَ الُله 
��هداءِ وَ الصّالحِینْ وَ حَسُ��نَ اوُلئِکَ رَفیقاً )7(. این  دیقینَ وَ الشُّ عَلیِهِمْ مِنَ النَبییّنَ وَ الصِّ
راه را انسان با رفتن ایجاد می کند و خودش موجود خارجي است؛ این راه با رفتن او 
وجود خارجي پیدا می کند و گرنه فقط وجود علمي دارد و دستورهاي ذات اقدس اله. 

از بین رفتن محصول کار انسان با خروج از ترسیم سیر صعودي
مطلب مهم آن است که اگر کسي در بین راه بیراهه رفت یا راه دیگران را بست 
و در اثر بیراهه روي یا بستن راه دیگران، براي خود نهاد و بنیاد و ارگان و امثال اینها 
س��اخت؛ طولي نمي کشد که هم، با دس��ت خود به ویراني او مي پردازد، هم با دست 
افراد با ایمان! اینکه در آغاز س��وره مبارکه حش��ر دارد که: یخُرِبوُنَ بیُُوتهَُمْ باِیَدِیهِمْ وَ 
ایَدِي المُؤمِنین فَاعتَبِرُوا یا اوُليِ الابَصار)8(، بعد مُعللّ کرد، فرمود: ذلکَِ باِنَهَُّمْ شاقُّوا اللهَ 
وَ رَسُ��ولهَُ )9(، معنایش این اس��ت: اگر کسي در مسیر قرآن و عترت نبود، شَقّ عصاي 
مسلمین کرد، از قافله وحي و قرآن و عترت اهل بیت )علیهم السلام( جدا شد، شاقَّ 
اللهِ وَ رَسُولهَُ شد، مصداق ذلکَِ باِنَهَُّمْ شاقُّوا اللهِ وَ رَسُولهَُ شد؛ این علت است. وقتي علت 
شد، معلول به دنبال اوست؛ معلول تخریب بنیاد و نهاد و ارگان و امثال اینهاست.مگر 
کس��ي خانه و بنیاد خود را خراب می کند؟ اینکه فرم��ود: یخُرِبوُنَ بیُوتهَُمْ باِیَدیهِمْ وَ 
ایَدِي المُؤمنین، یعني زمینه ویراني نهاد و نهان خود را با دست خود فراهم کرده است. 

لزوم مهندسي سیر صعودي در سلوک الهي با موازین »تقوا« 
انس��ان بنیاني باید بس��ازد که هرگز چیزي او را ویران نکند و آن بنیان تقواست: 
��سَ بنُیانهَُ عَلي تقَوي مِنَ اللهِ خِیرٌ )10(، این بنیان تقوا هیچ مخرّبي نخواهد  افََمَنْ اسََّ
داشت. امّا بیراهه رفتن، راه دیگران را بستن طولي نمي کشد که خود انسانِ بیراهه رو 
با دس��ت خ��ود محصول خود را ویران خواهد کرد: یخُرِبُ��ونَ بیُوتهَُمْ باِیَدیهِمْ وَ ایَدِي 
المُؤمنینَ، ذلکَِ باِنَهَُّمْ ش��اقُّوا؛ این قصّه نیس��ت، قضیّهٌ شَخصیّهٌ فيِ واقعِه نیست؛ این 
یک علت قرآني اس��ت که هر جا این علت قرآني حضور یافت، معلولش هم به دنبال 
اوست. یعني اگر کسي بیراهه رفت، در مسیر الهي و قرآن و عترت حرکت نکرد؛ هر 
چه کش��ت و کاش��ت، هم با دست خودش، هم با دست دیگران آن را ویران مي کند! 
لازم نیست داس و تبر بگیرد، محصول خود را دِرو کند؛ کار تبهکاري او تخریب بنیان 

و بنیاد اوست! بنابراین راه را به ما نشان دادند که این بنیان تقوا خلل ناپذیر است. 
منتها ما باید بدانیم در این سلوک الهي که بخواهیم معماري کنیم و مهندسي 
کنیم؛ مادامي که زمین هستیم، زمیني فکر کنیم؛ مادامي که سپهري شدیم، سپهري 
فکر کنیم؛ مادامي که در قلمرو فرشته  ها هستیم، فرشتگي فکر کنیم؛ بکوشیم هم زمین 
را آباد کنیم، هم زمان را آباد کنیم، هم آسمان را آباد کنیم، هم فرشته ها را بپرورانیم. 
اگر بخواهیم خلیفه الله باش��یم، اگر بخواهیم کَدحي داش��ته باشیم که به لقاي او بار 
یابیم؛ هیچ چاره نداریم که در محدوده زمین، در محدوده س��ماء، در بین فرش��ته ها، 
رسالت الهي را انجام بدهیم؛ تا از همه این عقبه هاي کَئود بگذریم و به لقاءُ الله بار یابیم. 

»استعمار«؛ واژه ای مقدّس 
در زمین، مادامي که در زمین هستیم، خداي سبحان از ما خواسته است که زمین 
را آباد کنیم؛ این مضمون قرآن کریم است، فرمود: هُوَ انَشَأکُمْ مِنَ الأرضْ وَ اسْتَعمَرَکُمْ 
فیِهَا )11(. خداي سبحان شما را از زمین آفرید و بر انگیخت و از شما به جِدّ خواست 
که زمین را آباد کنید؛ یعني همه امکانات استقلال اقتصادي را به شما داد، استقلال 
تجاري را به شما داد، استقلال حیاتي را به شما داد و به جِدّ از شما خواست که زمین 
را آباد کنید. این »استعمار« از مقدّس ترین واژه هاي قرآني است، به این معنا که قرآن 
تبیین کرد اما همین قداست را اینها لهِ کردند و این کلمه را به صورت نحَس در آوردند. 
توضیح مطلب این اس��ت: خداي سبحان براي انسان مادامي که در قلمرو زمین 
به س��ر مي برد، رس��الت و خلافتي تنظیم کرد. وقتي از این مرحله گذشت، سپهري 
ش��د؛ خلافت سپهري تنظیم کرد. وقتي به عالم فرشته ها رسید، خلافت فرشته ها و 
رس��الت فرش��ته  ها تنظیم کرد. در زمین فرمود: تمام امکانات یک حیات طیّب براي 
ش��ما فراهم شده اس��ت، همه امکانات را فراهم کرد،  از شما خواست که زمین را آباد 
بکنی��د؛ یعني امکانات مادي را فراهم کرد، ه��وش و خردمندي را عطا کرد، رهبران 
الهي را براي ش��کوفا کردن این عقل و فطرت و هوش خداداد   ارس��ال کرد تا انس��ان 
بتواند در متن زمین از برکات الهي استفاده کند؛ نه بیراهه برود، نه راه کسي را ببندد: 

لا تظَلمُِونَ وَ لا تظُلمَُون )12(. 
وقتي به سطح فرشته ها رسید، معلّم فرشته  ها بشود؛ این تنها اختصاصي به وجود 
مبارک انسان کامل ندارد! البتّه ملائکه درجاتي دارند، گروه هاي متفاوتند؛ فرشته های 
کامل، ش��اگردان بلا فصل انس��ان کاملند، امروز شاگردان بلا فصل وجود مبارک ولي 
عصر )ارواحنا فداه( هس��تند. سایر فرشته ها را ممکن است عالمان رباني که به منزله 
انبیاي بني اسرائیلند هدایت و راهنمایي بکنند. اگر این کار ها را انجام بدهد، می شود 

خلیفه خدا و از همین راه ها عبور می کند تا به لقاء الهي برسد. 
»زاداندوزي« و »آمادگي« هنگام لقاي الهي

 دو وظیفه انسان در سیر صعودي
منتها دو نکته اس��ت که این مسافر و سالک الهي باید در نظر داشته باشد؛ یکي 
تأمین ره توشه، یکي برنامه لقاء. یک مسافر دو تا کار دارد؛ اگر مسافر، محبوبي داشته 
باش��د و بخواه��د به لقاي آن محبوب ب��رود، دو تا وظیفه دارد: یکي تأمین زاد راه که 
او را تا به درِ منزل محبوب برس��اند، یکي گفتگو و گفتمان و دیدار و لقاي متقابل با 
محبوب. ره توش��ه و زاد براي آن اس��ت که انسان را به مقصد برساند؛ وقتي به مقصد 
رس��اند، مقص��ود را در مقصد بخواهد ببیند، ب��ا او چه بگوید و از او چه بخواهد، دیگر 

سخن از ره توشه نیست.
تقوا، عبادت ها و اعمال براي آن است که ما به لقاءالله بار یابیم، اینجا قلمرو عمل 
تمام اس��ت. حالا به لقاء الله رس��یدیم؛ از او چه بخواهیم، با او چه بگوئیم، چگونه او را 
مشاهده کنیم، چگونه خود را نبینیم، به محبوب که رسیدیم، با او چه بگوئیم، بگوئیم 
دُوا فَانَِّ خِیرَ الزّادِ التَّقوي )13( براي رس��یدن به لقاي اوس��ت؛ امّا  چه آوردیم؟! آن تزََوَّ
وقتي او را مشاهده کردیم، با او چه بگوئیم، از او چه بخواهیم؛ مطلب دیگري است که 

انشاءالله در نوبت بعد مطرح می شود.
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دامت برکاته( در برنامه تلویزیوني 
»سلوک الهي« دماوند  �  مرداد 1392     

___________________________________
)1( قدر/ 1           )2( زمر/ 6            )3( حدید/ 25          )4( حجر/ 21
)5( انشقاق/ 6       )6( برداشت از:  حدید/ 20                    )7( نساء/ 69

)8( حشر/ 2         )9( انفال/ 13        )10( توبه/ 109  �  با تلخیص
)11( هود/ 61      )12( بقره/ 279     )13( بقره/ 179
خوان حکمت روزهای یک شنبه منتشر می شود.

درمکتب امام

کارگزاران سیاس��ت آمریکا باید طرز تفکر و سیاست های خود را 
تغییر دهند. و گمان نکنند اداره کل جهان در دست آنهاست، و همه 
کشور ها چشم و گوش بسته در اختیار آنان هستند. باید توجه کنند 
که قطع رابطه و تحریم اقتصادی و لیست های دروغین آنها دنیا را بر 

کشوری تنگ نخواهد کرد.
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تحریم های آمریکا دنیا را بر کسی تنگ 
نخواهد کرد

سلوک الهي )درآمدي بر عرفان عملي(-3

تقوا  ؛  وسیله ای برای لقای الهی

رئیس جمهور در پاسخ به سوال کیهان در زمینه 
خ�ط قرمز فتنه که رهبر معظم انقلاب در دیدار اخیر 
ب�ا هیئت دولت به آن اش�اره کردن�د گفت: دولت در 
ای�ن زمینه در چارچوب قانون عمل می کند ، اگر قوه 
قضائیه فردی را محکوم کرده است و محکومیت این 
فرد محرومیت از حقوق اجتماعی باشد ما طبق قانون 

عمل می کنیم.
حجت الاسلام دکتر حسن روحانی اظهار داشت : همه 
نکاتی که رهبر معظم انقلاب در دیدار فرمودند دولت برای 

آنها برنامه ریزی کرده و اجرایی و عملیاتی می کند. 
وی ادامه داد : مسائلی هم که مربوط به سال های گذشته 
اس��ت و در کش��ور وجود دارد، ما در چارچوب قانون عمل 
می کنیم. معیار ما قانون خواهد بود و کسی اگر محکومیتی 
دارد، و محکومیت��ش برای این اس��ت که ط��رف از حقوق 
اجتماعی محروم ش��ود، یعنی دادگاه فردی را برای استفاده 

از حقوق اجتماعی محروم کرده، به قانون عمل می کنیم. 
رئیس جمهور اضافه کرد : ولی تخیلی این که آقایی در 
عکسی بوده حالا این که  مال کی است و به چه منظور بوده 
و رفته تماش��ا کند یا چه جور شعاری بدهد را نمی پذیریم 
که کسی بخواهد بر مبنای توهمات فردی را محکوم کرده یا 
به دولت بگوید که این فرد از حقوق اجتماعی محروم است.
وی گف��ت : محرومی��ت از حقوق اجتماع��ی حکم دادگاه 
می خواهد. ما هم طبق حکم دادگاه عمل می کنیم. این که بگویند 
آقایی کجا بوده یا کجا می خواسته باشد معیاری برای ما نیست. 
البته آنچه مقام معظم رهبری فرمودند حتما وزرای محترم به 
فرمایشات ایشان در همه زمینه ها عمل می کنند. ضمن اینکه 

در دولت همه نکات ایشان را اجرایی و عملیاتی می کنیم.
تورم را مهار کرده ایم 

رئی��س جمهور در ابتدای ای��ن کنفرانس خبری ضمن 
تش��ریح اقدامات دولت گفت : در زمینه مس��ائل اقتصادی، 
دولت موفق ش��ده اس��ت تورم را در طول یک سال گذشته 
مه��ار کرده و به وعده ای که به م��ردم داده بود که تا پایان 
امسال تورم 12 ماهه را به 25 درصد می رساند خوشبختانه 
امروز آخرین آمار ما می گوید تورم 23.2 و ان ش��اءالله تورم 
تا پایان س��ال کمتر از 20 درصد خواهد بود. وی ادامه داد:  
پس وعده ای که به مردم داده ش��ده، ان ش��اءالله بهتر از آن 
در عمل محقق خواهد شد. البته تصمیم دولت بر این است 
که کاهش تورم را در س��ال های بعد هم ادامه دهد. یعنی 

در سال 94 و ان شاءالله در سال 95 تورم یک رقمی شود.
رئیس جمهور گفت : اگر این کار عملیاتی شود برای اولین 
بار است که بعد از 40 سال تورم کشور یک رقمی شده است.

باید متحد باشیم
رئیس جمهور در ادامه با ارائه گزارش��ی از بخش های 
مختلف اقتصادی کشور از جمله کشاورزی و محیط زیست 
اظهار داشت : در زمینه مسائل داخلی و سیاسی همه تلاش 
ما این است که آن هایی که زیستشان در شکاف ها هست، به 
آن ها بفهمانیم که این شکاف ها رو به پایان خواهد بود و ما 
آشتی و وحدت را در جامعه بیشتر خواهیم کرد. شکاف های 
سیاسی و اجتماعی را کم می کنیم. ملت واحد می خواهیم 
باشیم. امت واحده. دست به دست هم دهیم و بدون وحدت 
و هماهنگی در کشور عبور از این پیچ تاریخی که مقام معظم 

رهبری اشاره کردند امکان پذیر نیست. باید متحد باشیم.
وی ادامه داد : البته جناح ها و احزاب  همه فعالیت خود 
را انجام می دهن��د. همان طور که رهبری فرمودند جامعه 
نباید دوقطبی شود. همه فعالان سیاسی در قواعد بازی و در 
چارچوب قانون اساسی باید فعالیت کنند تا هم شاهد نشاط 
باشیم و هم انسجام و وحدت. دولت شکاف بین اقوام و مذاهب 
را مصمم است که بردارد. برخی ممکن است خوشحال نباشند 
ولی این کار را ما ضروری می دانیم. تمام اقوام و مذاهب و 
ادی��ان زیر یک چتر واحد به نام ایران، زیر پرچم جمهوری 
اس��لامی ایران و همه زیر یک قانون به نام قانون اساس��ی و 

هدایت های مقام معظم رهبری کار را پیش خواهیم برد. 
قبل از گردش به چپ یا راست به مردم اطلاع می دهیم 
رئیس جمهور گفت : کشور ما یک دولت بیشتر ندارد. 
در مس��ائل اجرای��ی تصمیم گیری با دولت اس��ت و دولت 

تصمیمات را عمل می کند.

روحانی در ادامه اظهار داشت : درچارچوب وعده هایی 
که در انتخابات، رئیس جمهور به  مردم داده و در چارچوب 
قان��ون، از هیچ یک از وع��ده هایی که به مردم دادیم عقب 
نمی نشینیم. اگر جایی بخواهد ما را مجبور کند راه دیگری 
را انتخاب کنیم، قبل از گردش به راست یا چپ به مردم خبر 
می دهیم و اگر مردم به ما اجازه دادند این کار را می کنیم 
اما تصمیم ما این اس��ت که نه یمین و نه ش��مال. آن جاده 
مستقیم و طریق وسطی که مسیر اعتدال است را ادامه دهیم. 

پرچمدار فرهنگ باید صاحبان فرهنگ باشند
رئیس جمهور درباره مس��ائل فرهنگ��ی نیز گفت : در 
زمینه مس��ائل فرهنگی ما معتقدی��م که فرهنگ جامعه ما 
پرچمش باید بر دوش صاحبان فرهنگ باش��د. و آن ها به 
خوبی با تجربه و دانش��ی که دارند، این کار را خواهند کرد. 
دول��ت آن ها را یاری می کند. معیار ما قانون اس��ت. هیچ 
گروه و جمعیتی حق ندارد کار خودس��ر در زمینه فرهنگی 
انجام دهد. هرچه قانون است به آن عمل کنیم و اگر جایی 
قانون ش��فاف نیست باید شفاف کنیم. حاضریم لوایح را در 

این زمینه تقدیم مجلس کنیم.
رقم نهایی را چند ماه بعد اعلام می کنیم 

رئیس جمهور در ادامه و در پاس��خ به س��وال خبرنگار 
روزنامه دنیای اقتصاد گفت : برخی اقتصاددانان می گویند که 
برای اینکه تورم مهارش مداومت داشته باشد، یعنی بتوانیم 
به نقطه ای برسیم که سال 94 هم این تورم را کاهش دهیم 
و در 95 برسیم به تورم یک رقمی که هدف دولت است. من 
نگفتم پایان امسال تورم 20 درصد خواهد بود گفتم زیر 20 
درصد خواهد بود که می تواند هر رقمی باشد. البته ما رقم 
نهایی را چند ماه دیگر اعلام می کنیم که دقیقا پیش بینی 

ما در اسفند چه مقدار است. 
وی ادامه داد : سال قبل برنامه ریزی ما بر این  مبنا بود 
ک��ه در 92 به 35 و در 93 به 25 برس��یم. در 92 به 34.7 
رسیدیم، امسال برنامه 25 درصد بود و بحث های زیادی در 
جمع اقتصاددانان بود که با این وضع با چه مشکلی مواجه 

می شویم. لذا هدف را به زیر 20 درصد تغییر دادیم.
آمریکایی ها باید از این لحن بیان شرمنده باشند

روحانی در ادامه این کنفرانس خبری و در پاسخ به سوال 
المناز درباره مبارزه با تروریسم گفت :  برخی کشورهای بزرگ 
امروز می بینند که جنایتکاران دیروز در سوریه امروز در عراق 
جنایت می کنند. جنایت جنایت است، نمی شود بگوییم اگر 
یک آمریکایی کشته شد می خواهیم مبارزه کنیم با تروریزم 
ولی اگر غیرآمریکایی کشته شد تردید کنیم. این معنایش 
این اس��ت که در تروریزم  جدی نیستند و فقط در بهترین  

حال و خوشبینانه منافع ملی خود را می بینند. 
وی در پاس��خ به س��وال دیگ��ری در زمینه مب��ارزه با 
تروریسم با اشاره به کشتار سه ساله تروریست ها در سوریه 
اظهار داشت : چطور آمریکایی ها چیزی نگفتند؟ در عراق 
به کشتار مردم پرداختند. تازه که آمریکا می خواهد مبارزه 
کند می گوید می خواهیم از س��فارت خود و از کنسولگری 
خ��ود دف��اع کنیم. این که مب��ارزه با تروریزم نیس��ت. این 
معنایش خیلی بد است. آمریکایی ها باید از این لحن بیان 

شرمنده باشند. 
با افتخار تحریم را دور می زنیم 

روحانی درباره تحریم های ضد ایرانی نیز گفت : تحریم 
غیرقانونی، تجاوز به حقوق ملت بزرگ ایران اس��ت. ما باید 
ب��ا همه توان و قدرت در برابر این تجاوز ایس��تادگی کنیم. 
البته آنها بهانه ش��ان این است که می گویند آنها تحریم را 
دور زدند. البته که ما تحریم را دور می زنیم و با افتخار هم 
دور م��ی زنیم چون غیرقانونی و برخی از آنها مانند تحریم 
در موارد غذایی و دارویی را جنایت علیه بشریت می دانیم. 
وی ادام��ه داد :. حتم��ا در برابر هر تحریم راه حل های 
خود را انتخاب می کنیم و دس��ت روی دست نمی گذاریم. 
کار آمریکای��ی ها برای تحریم، کار زش��تی ب��وده و با روح 
توافقات س��ازگار نیست. این گونه اعمال نه با سیاست حل 
معضلات جهانی از طریق مذاکره سازگار است و نه با مسیر 
اعتماد س��ازی. مردم ما نسبت به آمریکا هیچ گونه اعتمادی 
ندارند، خوب بود آمریکایی ها با اعمالشان زمینه را تاحدی 
فراهم می کردند که این اعتماد تا حدی درس��ت شود. ولی 

این کاری که کردند، بی اعتمادی را عمیق تر می کند.
در حسن نیت آمریکا تردید وجود دارد

روحانی در پاسخ به سوال دیگری در این زمینه گفت : 
فکر می کنم در جمع 1+5 کشوری که رویش خیلی تردید 
است که آیا حسن نیت کافی دارد یا نه، آمریکایی ها هستند. 
بقیه کشورها که معمولا خیلی در این زمینه ها رفتاری از خود 
نشان ندادند که ببینیم آن ها می خواهند مذاکرات به نتیجه 
نرسد. آنچه در مجموعه مذاکرات حس می کنیم این است 
که همه 7 کشور به دنبال حل و فصل هستند. دلیلش این 
است که راه قبلی، راه غلط و اشتباهی بوده. راه تحریم پاسخ 
نداده و به ضرر همه بوده است. راهی که قبلا انتخاب شده 
باخت- باخت بوده و امروز همه به دنبال برد- برد هستیم.

رئیس جمهور گفت : اگر حسن نیت در طرف مقابل باشد 
در زمان باقی مانده امیدواریم به توافق برسیم. تحریم های 
دیروز که به تعبیر آنها جدید نیست، که به نظر ما کار درستی 
نبوده، به اصل مذاکرات لطمه نمی زند.البته در مذاکره یکی 
از پایه ها، اعتماد و صداقت اس��ت. این جور کارها به مسیر 
اعتماد و صداقت لطمه می زند. اما مذاکره را ادامه می دهیم.
برنامه ای برای سفر به نیویورک و ملاقات با اوباما ندارم

روحانی در پاس��خ به س��وال دیگری در زمینه سفر به 
نیویورک گفت : درباره سفر به نیویورک هم تصمیم قطعی 

نگرفتم. برنامه ای برای ملاقات با اوباما ندارم.
رئیس جمهور همچنین گفت : سفر به نیویورک معلوم 
نیست، برای اجلاس محیط زیست هم در نیویورک دعوت 
شدم البته. اگر تصمیم گیری شود اعلام می شود. اما برفرض 
اگر نروم، وزیر خارجه حتما به این سفر می رود و در نیویورک 

وزرای خارجه با هم مذاکره می کنند. 
استیضاح راه دولت را تغییر نخواهد داد 

 تسلیم قانون هستیم
روحانی در پاس��خ به س��والی در زمینه روابط دولت با 
منتقدان نیز گفت : به هر حال در کش��ور نظرات مختلفی 
هست. ضمن اینکه نهادها و ارگانها وظایف و مسئولیت هایی 

دارند در چارچوب اختیاراتش��ان اقداماتی می توانند انجام 
دهند. در کشور ما مجلس این حق را دارد که اگر احساس 
کن��د وظیفه ای از یک وزیری به درس��تی انجام نش��ده، از 
وزیر س��وال کند یا در ش��رایطی وزیر را استیضاح کند و در 

نهایت رای دهد. 
وی ادامه داد : ما از اس��تیضاح وزیر نگرانی نداش��ته و 
نداریم. به دلیل اینکه استیضاح راه دولت را تغییر نخواهد داد. 
روحانی افزود: مس��یری که دولت انتخاب کرده، یعنی 
همان سفارشاتی که به فرجی دانا کردم و به او گفتم دانشگاه 
باید آرام باشد، از کمیت باید به سمت کیفیت برویم، معیار 
نصب و عزل مسائل جناحی نباشد و ... همین ها را به وزیر 
بعدی خواهم گف��ت. من قولی که به مردم دادم، مبنای ما 
اجرای قانون اساس��ی و قوانین موضوعه است. ما به راهمان 
ادامه می دهیم. حالا اینکه استیضاح برای مقابله با دولت بوده 
باش��د  من هنوز این را درس��ت  حس نکردم. ظاهر امر این 
است که مجلس سوالاتی داشته که به صورت استیضاح مطرح 
کرده و اکثریت مجلس قانع نشده. ما تسلیم قانون هستیم.

نقد هر چند تند باشد مورد استقبال دولت است
رئی��س جمهور گفت : اما ممکن اس��ت نظرات هم در 
کشور واحد نباشد. کسانی باشند حامی دولت باشند به جد. 
کسانی باشند هم از دولت حمایت کنند و هم منتقد دولت 
باش��د و هم کسانی باشند که مخالف باشند. اشکالی ندارد. 
در کش��ور ما این مس��ائل پذیرفته است. این دولت راهی را 
ادامه می دهد درصدی حامی هس��تند و افرادی هم ممکن 
است نظرات دیگری داشته باشند. آنچه از نظر ما قابل قبول 
نیس��ت تخریب اس��ت. تخریب دولت یا س��نگ پیش پای 
مجریان گذاش��تن قابل قبول نیس��ت و مردم نمی پذیرند 
و اگر کس��ی بخواهد لباس زیبای نقد را به تن کند و عمل 
تخری��ب انجام دهد آن لب��اس را زود از تنش درآورده و به 
مردم معرفی کرده و می گوییم لباس تقلبی است. نقد مورد 

استقبال دولت است حتی اگر لحنش تند باشد. 
وی افزود : من در طول این یک س��ال بسیار باحوصله 
بودم نس��بت به منتقدین اما نش��ان دادم نسبت به تخریب 
بسیار قاطع خواهم بود. چون تخریب یعنی علیه ملت قدم 
برداش��تن و این قابل قبول نیس��ت. اقلیت حق نقد دارد و 
حق س��خن گفتن دارد اما حق تخریب ندارد. اگر خواس��ت 
تخریب کند در برابرش دولت و اکثریت می ایستند. روحانی 
در پاسخ به سوالی در زمینه روابط ایران و چین نیز گفت : 
در همین شرایط فعلی هم یکی از کشورهایی که در دوران 
تحریم با ایران همکاری خوبی داشته چین بوده است. و ما 
این همکاری ها را توسعه دادیم در یکسال گذشته و بعد هم 

با تفاهماتی که پیش رو داریم توسعه خواهیم داد.
ارتقای سطح مذاکرات به سران جزو برنامه نیست

رئی��س جمهور در پاس��خ به س��والی در زمینه ارتقای 
سطح مذاکرات با 1+5 به سطح سران گفت : این که سطح 
مذاکرات به سطح سران ارتقا یابد جزو برنامه نیست و فکر 
هم نمی کنم که نیازی باش��د. مقصود من این نبود. مقصود  
من این بود که دولت و رئیس جمهور مسئول مذاکرات است. 
امروز هم گفتم همه مسئولیت را به عهده می گیرم چه آنچه 
تا الان انجام شده و چه در آینده. این قوت قلبی است برای 
تیم مذاکره کننده که احساس نکنند اگر مشکلی در آینده 
پیش آمد من بگویم تیم خراب کرده و من نظرم این نبوده. 
رئی��س جمهور پس از پاس��خ به س��وال خبرنگاران در 
اظهارات پایانی گفت :  این که برخی رس��انه ها به جناحی 
و برخی به جناح دیگر منس��وب باشند مشکلی نیست. این 
دول��ت، اولین دولتی اس��ت که هر دو جن��اح در آن حضور 
پررنگ دارند. در طول یک س��ال مش��کلی نداشتیم واقعا و 
هم��ه دولت تلاش کردند برای خدمت ب��ه مردم و جامعه. 
همه رسانه ها و حالا رسانه ملی هم انشاءالله روابط دولت با 

رسانه ملی نزدیک تر شود. 
وی افزود : رس��انه ملی کمک کند واقعا و نه اینکه نقد 
نکند. نقد حق همه اس��ت. ولی مقداری کمک بیشتر کند 
چراکه شرایط عادی نیست. اگر تحریم نبود و منطقه مشکل 
نداشت و رکود نداشتیم و عادی بود همه چیز، کمک ها کمتر 
هم بود مشکلی نبود. ولی الان نیازمند کمک بیشتر رسانه ها 

هم رسانه ملی و هم سایر رسانه ها هستیم.

رئیس جمهور در نشست با خبرنگاران:

 تحریم ها جنایت است
اما به اصل مذاكرات لطمه نمی زند!

رئیس جمه�ور گف�ت: این دولت با وج�ود و ادامه 
تحری�م، کار ها را پیش برده اس�ت، ام�ا تحریم، ظلم 
و تج�اوز ب�ه حقوق یک ملت اس�ت و باید جلوی آن 

بایستیم و تجاوزگران را سر جای خود بنشانیم.
حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور روز شنبه در 
جشنواره شهید رجایی و تقدیر از وزارتخانه  ها و کارکنان برتر 
دولت در یک سال گذشته، گفت: اگر ما بگوییم که شهیدان 
رجایی و باهنر از دولت مردان نمونه نه تنها دوران انقلاب که 

تاریخ این سرزمین هستند چیزی به اغراق نگفته ایم.
روحانی افزود: اگر کنار دولت قوه مقننه نباش��د قوانین 
لازم در اختی��ار ما قرار نمی گیرد. برنامه از س��وی آن ها در 
اختیار ما قرار می گیرد. بودجه سالانه ما توسط آن ها تصویب 
می ش��ود. اگر دستگاه قضایی کنار دولت نباشد و عدالت را 
اجرا نکند و پناهگاه همه مردمان و کس��انی که مورد ظلم 
قرار گرفته اند،  نباش��د، ما چگون��ه می توانیم این خدمات را 
انجام دهیم. وی ادامه داد: اگر نیروهای مس��لح و این قش��ر 
در کشور ما نباشند، امنیت های اجتماعی و مادی در کشور 
ایجاد نمی شود و نمی توان در این کشور کار ها را انجام داد.

روحانی اظهارداشت: برای اینکه بتوانیم صدای این کشور 
را رس��اتر به گوش جهانیان برسانیم و برای اینکه بتوانیم از 
حقوق مردم در نهادهای بین المللی بهتر دفاع کنیم و برای 
اینکه بتوانیم ظلم ها، تجاوز ها و تعدی هایی که برای ملت ایران 
روا داشته شده مهار کنیم و جلوی آن را بگیریم وظایفی بس 
سنگین را بر دوش سربازان خط دیپلماسی کشور گذاشتیم 
که این به دلیل حساس��یت و ش��رایط ما و روابط ما با دنیا و 

ظلم هایی ناروایی است که بر ما تحمیل شده بود.

رئیس جمه��ور یادآور ش��د: تحریم های غیرانس��انی و 
غیرقانونی که به ملت ما تحمیل شده بود، لازم بود در این 
دوره توسط افسران و سربازان دیپلماسی کشور پیگیری شود 
و آن ها در این مسیر شب را از روز و روز را از شب نشناختند 
و کار عظیم و سنگینی را بر دوش گرفتند. وی افزود: دعای 
م��ا و توصیه های رهبری و مردم توش��ه آن ها خواهد بود و 
امیدواریم این کار به حول و قوت الهی ادامه و حرکت یابد.

رئیس جمهور گفت: ما آنی فرصت و وقت خود را در این 
مس��یر تلف نمی کنیم و همه ت��وان و قدرت خود را در این 

فعالیت به کار می گیریم.

روحانی با بیان »مسئله نه به این معناست که ما از تحریم 
می ترس��یم یا با تحریم نمی توانیم زندگی کنیم« گفت: در 
این یک س��ال دولت با وجود تحریم ها، کار ها را پیش برده 
است. تحریم ظلم و تجاوز به حقوق یک ملت است و ما باید 
جلوی این تحریم و تجاوزگران را بگیریم. باید تجاوزگران را 
سر جای خود بنشانیم. این تحریم تجاوز به این ملت است 

و ما نباید بگذاریم این ادامه یابد که این وظیفه ماست.
وی ضمن تقدیر از عملکرد وزیر امور خارجه گفت: جناب 
آقای دکتر ظریف وزیر امور خارجه، معاونان و همکاران ایشان 
در این راه بس��یار تلاش کردند و من به خوبی می فهمم که 

این کار تا چه حد سخت است و مشقت دارد. هرجا لازم بود 
هم شخصاً مسئولیت کار را به عهده گرفتم و اگر لازم بود در 

این مسیر کمکی انجام دهم، انجام دادم.
به گزارش تس��نیم، رئیس جمهور ادامه داد: خطاب به 
مردم ایران از همین جا می گویم رئیس جمهور شخصاً بار این 
مسئولیت را بر دوش گرفته و تا پایان بر دوش خواهد گرفت.

روحانی گفت: به لطف حق امیدواریم و می دانیم حمایت 
م��ردم همواره ادام��ه خواهد یافت و راهبر این انقلاب که تا 
امروز کنار این حرکت بوده اند، حتماً ما را برای رس��یدن به 
هدف راهنمایی می کنند. به لطف خداوند و یاری مردم این 

مسیر را ادامه می دهیم.
رئیس جمهور در ادامه اظهار داش��ت: تمام مردم ایران 
ش��هروندان ایران هستند و ما برای اینکه به آن ها خدماتی 
عرض��ه کنیم نباید تفاوتی بین آن ها قائل ش��ویم که همه 
آن ها یکسانند. شیعه، س��نی، مسلمان، ارمنی، یهود، کرد، 
ترک، بلوچ، عرب و ترکمن و ... هیچ فرقی نمی کنند و باید 
در خدمت به آن ها یکسان نگاه کرد، زیرا ما خادم همه ملت 
هس��تیم و باید به آن ها خدم��ت ارائه دهیم. وی با بیان »ما 
یک بام و دو هوا نمی توانیم باش��یم« گفت: این گونه نیست 
که شب انتخابات مردم را با لباس های مختلف از جناح  ها و 
اشکال مختلف رؤیت کنیم، با حجاب و بدحجاب را دعوت به 
حضور در انتخابات کنیم، اما فردای انتخابات آن ها را نبینیم. 
این نباید مبنای کار ما باشد که تنها شب انتخابات مردم را 
به میدان دعوت کنیم و وقتی انتخابات تمام شد ما باشیم و 
یک قبیله که این خلاف عدالت، قانون اساسی، توصیه های 
امام و رهبری است و ما باید عادلانه به همه خدمت کنیم.

روحانی در جشنواره شهید رجایی:

برای دفاع ازحقوق مردم وظایف سنگینی بردوش دیپلماسی كشور است

معاون کل سرپرس�ت نهاد رئیس جمهوری گفت: 
پیوند قلبی و بسیار عمیقی میان رهبر معظم انقلاب 
و رئیس جمه�وری برقرار اس�ت و معظم ل�ه در طول 
سال های گذشته همواره پشتیبانی خود را از عملکرد 

دکتر روحانی ابراز کرده اند.
ب��ه گزارش خبرگزاری ها »مرتضی بان��ک« در دیدار با 
امام جمعه ایلام اظهار کرد: باتوجه به پیشینه 36 ساله آشنایی 
رهب��ر معظم انقلاب و رئیس جمهوری، دکتر روحانی اجازه 
نمی دهد افرادی از س��خنان معظم له عدول کرده و برخلاف 

رهنمودهای ایشان حرکت کنند.
وی ب��ا بیان اینک��ه رئیس جمهور اصرار جدی بر تحقق 
ش��عارهای ارائه ش��ده داشته و تاکنون توانس��ته اند در این 

راس��تا موفقیت هایی کسب کنند، ادامه داد: به عنوان مثال 
طی روزهای گذشته مجلس شورای اسلامی یکی از وزار را 
تغییر داد و دولت به نظر مجلس احترام گذاش��ت و شخص 
حجت الاسلام روحانی برخورد مناسبی با این حرکت داشت 
و به رای مجلس احترام گذاشت و این نشان داد بین دو قوه 
هماهنگی لازم وجود دارد. این مسئول اضافه کرد: امیدوارم 
ای��ن وفاق، آرامش و همدلی که به وجود آمده، مایه خیر و 
برکت برای مردم باشد و اعتقادی که شخص رئیس جمهور 

به رهبر معظم انقلاب دارند، قلبی است.
بانک در پایان گفت: حجت الاسلام روحانی سفر به استان 
ایلام را جزو اولویت های نخست خود دانسته و سفر سریعی 

را به این استان داشتند.

معاون نهاد ریاست جمهوری:
پیوند قلبی میان رهبری و رئیس جمهوری ناگسستنی است
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رئی�س س�تاد کل نیروهای مس�لح درخصوص 
هرگونه تهاجم به حریم هوایی کشورمان هشدار داد 
و گف�ت: هر پرنده متجاوزی را که وارد حریم هوایی 

ایران شود هدف قرار خواهد گرفت.
سردار سرلشکر سیدحس��ن فیروزآبادی رئیس ستاد 
کل نیروهای مسلح در پاسخ به سوالی درباره تهاجم اخیر 
پهپاد اسرائیلی به حریم هوایی کشورمان و سرنگونی آن در 
حوالی نطنز گفت: سیاست اسرائیلی ها جاسوسی است و آنها 
بارها این مسئله را نشان داده اند که به دنبال جاسوسی از 
کشورمان هستند چرا که بنا به طبع و طینت خود، تعهدات 
ایران را در خصوص عدم س��اخت بمب اتم قبول ندارند و 

به همین دلیل به دنبال نیت جعلی شان برای آشکار کردن 
قصد ایران در جهت این کار هس��تند. وی افزود: به همین 
دلیل است که با استفاده از پهپادها و سایر وسایل جاسوسی، 

به دنبال اهداف خود حرکت می کنند.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح ادامه داد: از سوی دیگر 
آنها تلاش می کنند تا با کنار هم گذاشتن اطلاعات ادعایی 
خود، به آمریکا و س��ایر کش��ورهای جهان نشان دهند که 

ایران به دنبال ساخت سلاح اتمی است.
به گزارش فارس سرلش��کر فیروزآبادی تاکید کرد: ما 
هرگونه پرنده مهاجمی را که وارد حریم هوایی کش��ورمان 

شود، می زنیم.

سرلشکر فیروزآبادی:

هر پرنده متجاوزی را هدف قرار خواهیم داد

آیت الله مکارم شیرازی
آنها که می گویند فضای مجازی سالم شده

 بیایند تا آلودگی ها را نشانشان بدهیم
 بدون شک گسترش رسانه های بدآموز به نفع جوانان و مردم نبوده 
بلکه به ضرر آنهاست. ما مخالف ابزار و رسانه نیستیم بلکه مخالفت ما با 

گسترش و توسعه ابزار های بدآموز است.
آیت  الله مکارم ش��یرازی پنجشنبه شب گذشته در صحن جامع رضوی و در 
جمع زائران و مجاوران حرم مطهر علی بن موسی الرضا)ع( با تبریک میلاد حضرت 
معصومه)س( و آغاز دهه کرامت، اظهار داش��ت: امروز س��یل شبهات و تبلیغات 
ضداس��لامی از طریق ماهواره ها و رسانه های دشمن در جهان اسلام پخش شده 
است؛ اینجاست که ورود به این عرصه و مقابله با این شبهات و تبلیغات ضددین 
ضروری است. و اگر دشمن بتواند اخلاق، معارف و آموزه های اسلام را از جوانان 
بگیرد، بدون ش��ک هم قرآن و اسلام سرنوشت مبهمی پیدا می کنند و هم نظام 
جمهوری اسلامی بی دفاع می شود.وی در ادامه با توصیه به مسئولان و دولتمردان 
جمهوری اسلامی، اضافه کرد: توصیه بنده به مسئولان نظام این است که سعی 
کنند رسانه هایی را در اختیار مردم و به خصوص جوانان قرار دهند که بدآموز نباشد.
آیت الله مکارم شیرازی عنوان داشت: وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات نباید 
گوش به حرف این و آن کند و بگوید کش��ور را از علم و دانش س��رازیر کردیم و 
پهنای باند اینترنت را نیز بالا برده ایم. بدون شک گسترش رسانه های بدآموز به 
نفع جوانان و مردم نبوده، بلکه به ضرر آنها است. ما مخالف ابزار و رسانه نیستیم؛ 

بلکه مخالفت ما با گسترش و توسعه ابزارهای بدآموز است.
آیت الله مکارم شیرازی متذکر شد: امروز بخشی از رسانه ها ابزار گناه شده اند 
و در حال حاضر یک جوان به راحتی می تواند از اینترنت با انواع فیلم ها در ارتباط 
باش��د و باید توجه داش��ت که فضای اینترنت باید سالم سازی شده و آنهایی که 
می گویند فضای اینترنت سالم سازی شده است، بیایند تا به آنها آلودگی های این 
فضا را نش��ان دهیم. وی تأکید کرد: امروز جنگ ها و ناامنی های بس��یاری دنیای 
اسلام و حتی جامعه بشریت را گرفتار کرده است. وقتی گناه در جامعه افزایش 
یابد، مرگ و میرهای خطرناک، بیماریهای صعب العلاج و خشکسالی نیز افزایش 

پیدا می کند و این آثار افزایش گناه در بسیاری از روایات بیان شده است.


